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رئیس جمهور با بیان اینکه بنای دولت بر این است که با 
همت و تلاش همه مدیران و دستگاه ها، کار مردم تسهیل و 
دسترســی آنان به خدمات افزایش یابد و آسان شود، تاکید 
کــرد: این نگاه باید در همــه بخش های دولتی و حکومتی 
وجود داشته باشد تا مردم از دویدن به دنبال خدمات نجات 

یابند و خدمات دولتی کاملا در دسترس آنها قرار گیرد.
به گزارش ایســنا، ســید ابراهیم ۱۴ بهمن در بیست و 
سومین جلسه شــورای اجرایی فناوری اطلاعات با تبریک 
ولادت امام محمد باقــر )ع( و حلول ماه رجب گفت: یکی 
از اقدامات لازم در ارتباط با این شورا آن است که آیین نامه 
اجرایی آن هرچه ســریع تر در شورای عالی فضای مجازی 
به تصویب برســد. وی افزود: اقدام مهم دیگر آن اســت که 
باید یک ارزیابی و آسیب شناســی از آن بخش از اقداماتی 
که تاکنون در راستای اجرای مصوبات این شورا انجام شده، 
صورت گیرد تا ببینیم که چه مقدار از اهداف محقق شده و 
دلیل عدم اجرای کامل بخش دیگر مصوبات چه بوده است؟

رئیس جمهور اظهار کرد: اینکه دســتگاه های اداری در 
جایــگاه تنظیم گری قرار بگیرند و اجــرای مصوبات و ارائه 
خدمات به بخش خصوصی واگذار شود کار درستی است که 

هر جا انجام شده بسیار مفید و موثر بوده است.
وی در ادامــه اولویت بنــدی کارها و خدمات را بســیار 
ضــروری توصیف و تصریح کرد: طبیعتــاً همه خدمات در 
یک سطح از اهمیت قرار ندارند و لازم است با تقسیم بندی 
خدمات بر اساس اهمیت، الکترونیکی شدن خدمات کلیدی 

در اولویت قرار گیرد.
رئیسی اجرای سریع و دقیق مصوبات و برنامه های شورای 
اجرایی فناوری اطلاعــات را در گرو تخصیص یک جایگاه 
شایسته و ممتاز در نهادها و سازمان های ملی به این موضوع 
دانســت و خاطرنشان کرد: افرادی که در این جایگاه به کار 
گرفته می شوند باید آشنای به کار بوده، از انگیزه لازم و کافی 
برای سامان دادن سریع و دقیق به کارها برخوردار باشند و از 
میان بهترین نیروها انتخاب شوند. رئیس جمهور در ادامه به 

ضرورت اتصال دستگاه های اجرایی به مرکز تبادل اطلاعات 
تاکید کرد و گفت: داده ها در ســازمان ها و نهادها بخشی از 
اموال متعلق به آن نهاد نیســتند، بلکه این داده ها باید جزو 
ســرمایه های ملی محسوب شوند که دستگاه های دیگر نیز 

بتوانند حسب نیاز از آنها استفاده کنند.
رئیســی همچنین افزود: اگر شــبکه ای فکر می شــد و 
دســتگاه ها به موقع به وظایف خود عمل می کردند، امروز 
دولت الکترونیک محقق شده بود و به سوی استقرار دولت 

هوشمند حرکت می کردیم.
رئیس جمهور تسهیل خدمات رســانی به مردم، ارتقای 
شــفافیت و مبارزه با فساد را از نتایج و ثمرات تحقق دولت 
الکترونیک عنــوان کرد و اظهار داشــت: باید تلاش کنیم 
عقب ماندگی ها در زمینه دولت الکترونیک هر چه سریع تر 
برطرف شــوند. وی در ادامه از دستگاه ها خواست به میزان 

الکترونیکی و هوشمند شــدن نظام اداری در سیاست های 
به کارگیری نیروی انســانی بازنگــری کنند و تصریح کرد: 
ماموریت اصلی دستگاه ها در این زمینه باید چابک سازی با 
نگاه به ضرورت های کشور و نیازهای نظام اداری، در راستای 

تسهیل و تسریع خدمت رسانی به مردم باشد.
رئیس جمهور تحــول در نگاه هــا و نگرش ها، تحول در 
فرآیندهــا و تحول در نهادها و ســازمان ها را ســه مرحله 
ایجاد تحول در نظام اداری کشــور برشــمرد و خاطرنشان 
کرد: مسئولان دســتگاه ها باید تمام موانع در مسیر تحقق 
دولت الکترونیک را برطــرف کنند تا تبادل اطلاعات میان 
دستگاه ها با یکپارچه ســازی سامانه های اطلاعاتی در قالب 
دولت الکترونیک تسهیل و تسریع شود. رئیسی با بیان اینکه 
ســامانه واحد تجارت نیز باید هر چه سریع تر تکمیل شود، 
گفت: وظایف در نظر گرفته شده برای دستگاه ها در راستای 

تحقق دولت الکترونیک دقیقاً ذیل عمل به قانون و سندهای 
بالادستی تعریف شده است.

وی ایجاد درگاه واحد دولت هوشــمند و الزام دستگاه ها 
به ارائه خدمات از طریق آن، اصلاح فرآیندهای ارائه خدمات 
با رویکرد کاهش و حذف مراجعات، راه اندازی داشبوردهای 
مدیریتــی برای ایجــاد امکان نظارت دقیــق و به موقع از 
سوی مدیران بر فرآیندهای الکترونیک را از جمله اقداماتی 
دانست که باید در راستای تسریع تحقق دولت الکترونیک 
انجام شــود. رئیسی همچنین خواستار تســریع در ایجاد 
زیرســاخت های لازم برای تحقق کامــل دولت الکترونیک 
از ســوی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات شــد و گفت: 
اگر در جایی از ظرفیت های موجود درست و بهینه استفاده 

نمی شود باید این نقص را برطرف کرد.
رئیس جمهور تدوین برنامه ایجاد دولت هوشمند از سوی 
وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات را یک ضرورت فوری 
عنوان کرد و افزود: همه دســتگاه های دولتی از پیشــرفت 
کارها گزارش مستمر ارائه دهند تا بتوان روند پیشبرد اهداف 
را به طور دقیق ارزیابی و با شناسایی دلایل کُندی یا موانع 

پیشرفت امور آنها را برطرف کرد.
رئیسی با بیان اینکه بنای دولت بر این است که با همت 
و تــلاش همه مدیران و دســتگاه ها، کارِ مردم تســهیل و 
دسترسی آنان به خدمات افزایش یافته و آسان شود، تاکید 
کــرد: این نگاه باید در همــه بخش های دولتی و حکومتی 
وجود داشته باشد تا مردم از دویدن به دنبال خدمات نجات 
یابند و دســتگاه ها و خدمات دولتی کاملا در دسترس آنها 
قرار گیرد. بر اســاس این گزارش، در این جلسه به منظور 
ایجاد هم افزایی و هم راســتا شدن کلیه طرح ها و پروژه های 
ارائه خدمات الکترونیکی با رویکرد گذار به دولت هوشمند 
و تســریع در انجام تکالیف باقیمانده دستگاه های اجرایی، 
استانداردسازی و بازمهندسی ارائه خدمات دولت الکترونیک 
و کاهش مراجعات مردمی به دستگاه های اجرایی و نهادهای 

عمومی، شش مصوبه به تصویب اعضا رسید.

رئیسی دستور جدید صادر کرد

تدوین برنامه گذار به »دولت هوشمند« 

یک حقوقدان با بیان این که باید شــرایط طلاق توافقی 
ســهل تر شود گفت: کســانی که تصمیم گرفتند جدایی و 
طلاق زن و شوهر سخت تر شود ســخت در اشتباه بودند. 
محاکم خانواده هم اکنون مملو از زوجینی اســت که کارد 
به استخوانشان رسیده و نمی توانند به زندگی ادامه دهند و 
هرچقدر ما دست انداز و موانع در راه این جدایی قرار دهیم 

اختلافات بین زوجین بیشتر می شود.
عبدالصمد خرمشاهی در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط با 
صحبت اخیر رئیس جمهور که »طلاق توافقی باید اصلاح 
شود و به سهولت انجام نشود« گفت: اصل بر این است که 
بر اساس قانون اساســی و اصل تفکیک قوا، قوای سه گانه 
در امــور یکدیگر دخالت نکنند که البته سال هاســت این 
اصل رعایت نمی شــود و از دیرباز شــاهد بوده ایم که قوای 
سه گانه هریک به نوعی در امور یکدیگر مداخله کرده اند. از 
آن جایی که طلاق تبعات منفی اقتصادی و اجتماعی دارد 

ایرادی ندارد که شخص رئیس جمهور به این مساله بپردازد 
و اظهارنظــر کند و از منظــر قانونی هم هیچ منعی در این 

خصوص وجود ندارد.
این حقوقدان افزود: اما نکته ای که وجود دارد این است 
که رئیس جمهور محترم به این امر توجه نکرده اند که وقتی 
کار زن و شــوهری انقدر دشوار می شــود که ادامه زندگی 
برایشان مقدور نیست سعی می کنند با توافق یکدیگر طلاق 
بگیرند. قطعا زن و شوهری که مشکلات عدیده در زندگی 
مشترک نداشته باشند هیچ تمایلی به طلاق توافقی ندارند.

وی ادامــه داد: رئیس جمهور فرمودند »مشــاوران باید 
مشــکل را حل کنند و مشاوره نباید به سمت جدایی باشد 
و طلاق توافقی به ســهولت انجام نشود« اما واقعیت قضیه 
این است که مشــاوران نمی توانند کار مهمی انجام دهند 
و مشــکلات زوجین با توصیه ها و مشــاوره های بزرگترین 
روان شناسان نیز حل نمی شود. زن و شوهری که به مرحله 

طلاق توافقی رسیدند مشــکلات اساسی دارند و با توصیه 
و خواهش و تمنا به زندگــی برنمی گردند بلکه دنبال این 
هســتند که اختلافاتشــان که عمدتا ناشی از مسائل مالی 
است حل شود و وقتی این مشکلات حل نشود مشاوران نیز 

نمی توانند کاری انجام دهند.
خرمشــاهی با بیان این که هیچ زن و شــوهری مایل به 
جدایی نیستند گفت: اما زمانی که مشکلات آن قدر بزرگ 
می شــود که کار به اختلاف می کشد و شب و روز مجادله و 
نزاع بین طرفین درمی گیــرد از روی اکراه و برخلاف میل 
باطنی خود مجبور به طلاق توافقی می شوند و قادر به ادامه 

زندگی نیستند.
 طلاق یک داروی تلخی است که زندگی را نجات می دهد 
پس چه اجباری هست خانواده ی پر از اختلاف و تشنج که 
اختلافشــان عواقب بسیار منفی روی فرزندان می گذارد در 
کمال ناخرســندی و بی میلی به زندگی مشترکشان ادامه 

دهند و هرروز اختلافاتشان بیشتر شود؟
این حقوقدان با بیان این که باید شــرایط طلاق توافقی 
ســهل تر شود گفت: کســانی که تصمیم گرفتند جدایی و 
طلاق زن و شوهر سخت تر شود ســخت در اشتباه بودند. 
محاکم خانواده هم اکنون مملو از زوجینی اســت که کارد 
به استخوانشان رسیده و نمی توانند به زندگی ادامه دهند و 
هرچقدر ما دست انداز و موانع در راه این جدایی قرار دهیم 

اختلافات بین زوجین بیشتر می شود. 
بــه عنوان مثال دیگــر امیدی به بازگشــت به زندگی 
مشترک برای مردی که برای مهریه به زندان می رود وجود 
ندارد؛ بنابراین باید به این نکته توجه کنیم که طبعا زمینه 
اختلاف برای زوجینی که مشکلات مالی ندارند کمتر وجود 
دارد. من کاملا مخالف با سخت  کردن طلاق توافقی هستم 
و اگر قرار اســت آمار طلاق بالا نرود باید این کار با فراهم 

شدن شرایط معیشتی خوب اتفاق بیفتد.

نماینده ســابق مجلس با تاکید بر اینکــه اقتصاد ایران 
و ایرانیان باید اولویت عموم صاحب منصبان باشــد، تاکید 
کرد: نمایندگان در تعامل بــا دولت و با فراخواندن تمامی 
دیدگاه های متفاوت علمــی صاحب نظران، بودجه مطلوب 

ملت را تصویب کنند.
کمال الدیــن پیرموذن در گفت وگو با ایســنا، با ارزیابی 
عملکرد نمایندگان مجلس در بررســی لایحه بودجه سال 
آینده اظهار کرد: بی تردید بررســی دقیق و عالمانه لایحه 
بودجه سالانه و تصویب آن، مهم ترین و خطیرترین وظیفه 
نمایندگان مجلس اســت، اما آنچه ایــن روزها از عملکرد 
کمسیون تلفیق و اظهارات پراکنده برخی از نمایندگان به 

گوش ملت می رســد خلق پول و افزایش بی رویه مالیات و 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و مواردی از این دست است.

وی با تاکید بر اینکه درصورت تصویب نهایی این موارد 
در ســال آتی فقرا فقیرتــر و غنی ها، پولدارتر می شــوند، 
تصریح کرد: آثار زیان بار و خســران آور خلق پول و افزایش 
لجام گســیخته نقدینگی و تورم و گرانی، اقشار متوسط و 
ضعیف جامعه را با مشکلات متعدد معیشتی مواجه می کند 

و در تنگنای فقر و فساد قرار می دهد.
نماینده ســابق مجلس ادامه داد: اگر ارز دارو، نهاده های 
دامی و کالاهای اساســی حذف شود، اقشــار آسیب پذیر 
جامعه تاب فشــارهای زندگی را نخواهند آورد. بی شک با 

تعامل عزتمندانه بــا دنیا و افزایش ثروت ملی و صادرات و 
اقتصاد مولد می توان عالمانه اقتصاد بیمار کشور را جراحی 

کرد.
پیرمــوذن با بیان اینکه دارو، پفک نیســت که افزایش 
نجومی قیمت آن اهمیتی نداشــته باشد، تصریح کرد: این 
شرایط منجر می شود که رنج بیمار و بیمارداران بیشتر شود 
یا شرمندگی مردم برای ناتوانی در تامین نان سفره هایشان 
افزایش یابد و وظیفه دولت و مجلس همین است که اجازه 

بروز چنین اوضاعی را تحت هیچ شرایطی ندهد.
وی افزود: امیدوارم نمایندگان ملت به شکلی عالمانه و با 
بهادادن به ارتباط موثر با دنیا و افزایش ثروت ملی، فارغ از 

شعارها به داد ملت برسند؛ همانطور که اقصاد مولد آلمان و 
ژاپن با بهادادن به اقتصاد مولد و به روز از زیر خروارها خرابه 

جنگی بیرون آمدند و رشد کردند.
نماینده ســابق مجلس در پایان اظهــار امیدواری کرد: 
اگر چنین عمل کنیم ایران رشــید اسلامی هم با بهادادن 
به اقتصاد مولد و رشــد اقتصادی، افزایش کیفیت زندگی 

ایرانیان را شاهد خواهد بود.
بنابراین نمایندگان بیش از پیش در تعامل با دولت و با 
فراخواندن تمامی دیدگاه های متفاوت علمی صاحب نظران،  
بودجــه مطلوب ملت را تصویب کنند. امروز اقتصاد ایران و 

ایرانی باید اولویت عموم صاحب منصبان باشد.

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: بنده نقص صنعت خودروســازی کشور را در مدیریت 

این صنعت و فقدان افراد متخصص در این حوزه می بینم.
علی آذری در گفت و گو با ایســنا با اشاره به گلایه مقام 
معظــم رهبری از وضعیت نامطلوب صنعت خودروســازی 
کشور، بیان کرد: در کشــور دو اصل مهمی که برای رونق 
و ارتقای صنعت خودروســازی لازم است وجود دارد. یکی 
صنعت برق اســت و دیگری صنعت فولاد می باشــد. امروز 
کشور ژاپن در بحث صنعت برق و فولاد دچار مشکل است 
امــا تحت برند توییتا خودروهایی تولید می کند که از تمام 
الگوهای اســتاندارد برخورد بوده و مورد اقبال جامعه بین 
الملل نیز قرار گرفته اســت. حتی صنعت خودرو ژاپن علی 
رغم همه کمبودها بعد از ۹۰ ســال توانست جنرال موتورز 

را کنار بزند.
وی در ادامه اظهار کرد: کشوری نظیر ژاپن که امکانات 
زیــادی در این حوزه ندارد توانســته خودرویی تولید کند 
که امــروز مورد اســتقبال جامعه بین الملل اســت و در 
ســطح جهانی حرف برای گفتن دارد اما خودروسازهای ما 
نمی تواننــد یک خودرویی تولید کننــد که حتی در حوزه 
داخلــی مورد اقبال مــردم قرار بگیرد. بنــده معتقدم که 
سیاســت در صنعت نفوذ کرده اســت و امروز ما در نقطه 
مدیریت دچار مشکل هستیم. متاسفانه رقابتی در صنعت 

خودروسازی درکار نیست.

نماینده مردم قوچان در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد:  به تخصص ها در صنعت خودروسازی به درستی توجه 
نمی شود. امروز امکانات عظیمی در دست خودروسازان قرار 
دارد. چرا خودروسازان با چنین امکاناتی که در دست دارند 
باید خودرویی تولید کنند که عاملی برای نارضایتی جامعه 
شود؟ اینقدر از وضعیت نامطلوب این صنعت حرف به میان 
است که جامعه نیز خسته شده است و کار به جایی رسیده 

که مقام معظم رهبری در این خصوص تذکر دادند.
وی در ادامه تاکید کرد: بیش از ۱۰ سال است که مقام 
معظم رهبری در نامگذاری ســال ها بر اقتصاد مقاومتی و 
تولید تاکید دارند. امروز کشــور ما با تمام امکاناتی که دارد 
در حوزه اقتصاد آسیب پذیر است. بنده معتقدم که رقابتی 
کردن صنعت خودروسازی مهم است. امروز شاهد هستیم 
که میزان فوتی ها بر اثر تصادفات جاده ای رقم بالایی است. 
بنده دیگر نمی خواهم از خودرو مشــهور در این زمینه نام 
ببرم. در هر تصادف یک پدر خانواده از دنیا می رود. در حالی 
که با کمی دقت و تخصص می توان خودرویی اســتاندارد 
به بازار عرضه کرد. درســت اســت که عوامل متعددی در 
تصادفات جاده ای نقش آفرین اســت، اما بیشــتر آسیب 

از ناحیه خودروسازها وارد می شــود. وی افزود: امروز باید 
اتفاقی در ایــن صنعت رخ دهد. باید فکــری برای اصلاح 
ساختاری در صنعت خودروسازی صورت گیرد. خودروهایی 
که به مجلس داده اند به شدت پرمصرف است. امروز توجه 
به میزان مصرف سوخت در صنعت خودروسازی بسیار حائز 
اهمیت است. منابع سوخت کشور ما تا ابد و جاودانه نیست. 
قطره ای از بنزین هم ارزشــمند اســت. چــرا خودروهای 

تولیدی ما باید اینقدر مصرف بالایی داشته باشند؟
این عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اسلامی 
در ادامــه، تصریح کرد: امــروز در خیلی از شــرکت های 
خودروســازی مشــهور دنیا متفکران و متخصصان ایرانی 
مشغول به کار هستند. چرا ما از دانش و تخصص جوان های 
توانمند در این صنعت استفاده نمی کنیم؟ ما از وزیر صنعت 
این انتظــار را داریم که وضعیت صنعت خودروســازی را 
سامان دهد. امروز ما همه امکانات را داریم و کیفیت پایین 
خودروهــای داخلی هیچ توجیحی نــدارد. مجلس پیگیر 
مطالبات مقام معظم رهبری در حوزه خودروسازی خواهد 
بود. بنده نقص را در مدیریت صنعت خودروسازی و فقدان 
افراد متخصص در این حوزه می بینم. وی در پایان بیان کرد: 

واردات خودرو یکی از راهکارها برای ایجاد فضای رقابتی در 
صنعت خودروسازی است. تا به امروز ما به دنبال این بودیم 
که با جلوگیری از واردات خودرو به صنعت خودروســازی 
داخلی کمک کنیم. اما ســالیان ســال است که این کمک 
را انجام می دهیم اما پاســخ مطلوبی نگرفتــه ایم. یکی از 
مواردی که در ارتقای کیفیت خودروهای داخلی موثر است 
بحث رقابت می باشد. تولید کننده داخلی باید ملزم شود تا 
بهتریــن کالاها را برای مردم تولید کند. بنده مواردی را به 
عینه دیدم که فرد خودرو صفر را تحویل گرفته اما با نقص 

مواجه شده است.
هنوز درگیر گیربکس اتوماتیک و دستی هستیم

همچنین یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم 
گفت: خودروســازان دنیا با عبور از خودروبرقی به سوخت 
هیدروژن نزدیک شــدند امــا ما هنوز درگیــر گیربکس 

اتوماتیک و دستی هستیم.
به گزارش ایســنا، سید ناصر موسوی لارگانی در صفحه 
رســمی توییتر خود نوشت:»خودروســازان دنیا با عبور از 
خودروبرقی به سوخت هیدروژن نزدیک شدند اما ما هنوز 
درگیر گیربکس اتوماتیک و دســتی و آپشــن هایی مانند 
زه، ضبــط و چراغ روی آینه هســتیم.  وزیر صنعت، معدن 
و تجارت  هم مشغول جانمایی مدیران مدنظر در شرکت ها 
 وسازمان هاست. صادرات سالیانه یک میلیون خودرو و تولید 

خودرو ارزان هم شعاری بیش نبود.« 

پاک فطرت، نماینده شیراز گفت: اگر جوانی کمتر از یک 
ماه، جیب هایــش را پر تخمه کند و در خیابان ها پیاده روی 
و بگردد و هفته ای دو بار هم به سینما برود شاید هزینه اش 
یک میلیون بشود. اینکه با یک میلیون تومان بتوان شغلی 

ایجاد کرد که تولید در آن باشد، محال است.
اقتصاد کشور بیش از آن چیزی که تصور می شد، آشفته 
است. گرانی کالاهای اساسی عرصه را بر مردم تنگ کرده و 
تصمیمات دولت هم وضعیت را همچنان بد از بدتر می کند. 
علیرضا پاک فطرت نماینده شیراز وضعیت کنونی را تشریح 
کرده و اعتقــاد دارد اگر در اصلاح ایــن امور تعلل صورت 
بگیرد شاید خسارت های جبران ناپذیری متوجه کشور شود. 
او بــه رویداد۲۴ می گوید: متاســفانه به دلیل اینکه طی دو 
دهه گذشته در بحث اســتخدام ها به مرور، ضابطه را کنار 
گذاشته ایم و سازمان امور اداری و استخدامی با آن عریض و 
طویلی، رها و گم شده و کسی به آن توجه نکرد، هر دستگاه 
دولتی برای خودش، نیروهایی در قالب قراردادی، شرکتی و 

ســاعتی گرفت و امروز تعداد کارمندان دولت دو برابر مجاز 
اســت و حال با تورم شدید نیرو مواجهیم. یعنی ما هفت تا 
هشت برابر کشورهای پیشرفته نیرو داریم و این صددرصد 

اشکال ساختاری است.
به گــزارش رویداد۲۴ عضو کمیســیون عمران مجلس 
تصریح کرد: بیکاری، فسادآور است اما معنی اش این نیست 
که هرچه خواســتیم به اســتخدام دولتی روی بیاوریم. از 
طرفی، کارمند وارد سیســتم شده اســت، اما در خیلی از 
مواقع، حقوق آن افراد به موقع پرداخت نشده و مهمتر از آن، 
کار مشخص و تاثیرگذاری هم برایشان تعریف نمی شود. این 

رویکرد، ترمز بزرگ برای رونق تولید است.
وی یادآور شــد: به اعتقاد من، اکثــر افرادی که روی به 
تجمــع و اعتــراض می آورند، آن هایی هســتند که تخلف 
نمی کنند و به دلیل اینکه فاصله شان از تورم خیلی زیاد شده 
و کســری بودجه برای اداره زندگی پیدا کردند، می آیند تا 
صدایشان شنیده شود. جای تاسف دارد که در این دو دهه، 

به دلیل بی عدالتی، هر وزارتخانه و سازمانی برای خود تبصره 
زد و حقوق مجموعه خود را اضافه کرد، خصوصاً شرکت های 
خصولتی کــه بیش از ۵۰ درصد بودجه کشــور مربوط به 
آن هاســت و مجلس هم اصــلًا در این بخش به دلیل خلاء 

قانونی حق نظارت ندارد.
پاک فطرت افزود: اگر در بودجه سال آینده، ۱۳۲۰ هزار 
میلیارد تومان در نظر گرفته شده در کنارش هم یک بودجه 
۱۵۰۰ هزار میلیارد تومانی مربوط به شرکت های خصولتی 
داریم. شــرکت هایی کــه در آن ها، حقوق هــای آن چنانی 
پرداخت می شود و روی همه آن ها سود می دهند برای اینکه 
بتوانند حقوق و پاداش را بردارند و در اصل این شــرکت ها 
زیان دارند که این زیان در تورم و ســقوط قدرت پول ملی 

نمایان است.
نماینده شــیراز تصریح کرد: باید لایحه نظام هماهنگ 
پرداخت جدیــد که توام با عدالت باشــد به مجلس بیاید. 
امیدوارم دولت بتواند این کار را بکند در غیر این صورت، فکر 

می کنم تجمعات اطراف مجلس و شهرستان ها بیشتر خواهد 
شد و این اتفاق احتمالی، برای آینده نظام خطرناک است.

رئیــس مجمــع نمایندگان اســتان فارس بــا انتقاد از 
اظهارنظرهای غیر تخصصی برای حل مشکلات به سخنان 
حجت  عبدالملکی وزیر کار کــه گفته بود »با یک میلیون 
تومان می توان شــغل ایجاد کرد« اشاره کرد و گفت: با یک 
میلیون تومان، شغل خیابان گردی هم نمی توان ایجاد کرد. 
اگــر جوانی کمتر از یک مــاه، جیب هایش را پر تخمه کند 
و در خیابان هــا پیاده روی و بگــردد و هفته ای دو بار هم به 
سینما برود شاید هزینه اش یک میلیون بشود. اینکه با یک 
میلیون تومان بتوان شغلی ایجاد کرد که تولید در آن باشد، 

محال است.
ایــن یعنی وزیری داریم که شــوخی تاریخ با ماســت. 
متاسفانه باید بگویم که شــاید با یک میلیون تومان بشود 
چند گونی خرید و زباله جمع کرد و با کول کردن و تحویل 

آن، بتوان درآمد جزئی کسب کرد.

نقد یک حقوقدان بر پیشنهاد سخت شدن طلاق توافقی: 

چه اصراری برای ادامه زندگی خانواده متشنج وجود دارد؟

پیرموذن: 

دارو، پفک نیست که افزایش نجومی قیمت آن اهمیتی نداشته باشد

عضو کمیسیون عمران مجلس: 

بیشتر آسیب تصادفات از ناحیه خودروسازها وارد می شود

نماینده شیراز در مجلس: 

اگر با فساد برخورد نشود، اعتراضات گسترده مدنی شکل می گیرد

سیب زمینی؛ از توزیع رایگان 88 
تا خوراکی لاکچری 1400

مصطفی داننده

سیب زمینی به کیلیویی ۲۰ هزار تومان رسیده است. نایب رئیس اتحادیه 
فروشــندگان میوه و سبزی می گوید:»قیمت سیب زمینی در میدان کیلویی ۹ 
تا ۱۵ هزار تومان اســت و وقتی به واحدهای فروش می آید حداقل به کیلویی 
۲۰ هزار تومان نیز می رســد که پرداخت این قیمت از توان خرید بسیاری از 
مصرف کنندگان خارج اســت. این کالا حتی در ماه گذشته نیز تا ۱۰۶ درصد 
افزایش قیمت داشــته است.« سیب زمینی سال هاست که غذای اصلی بخش 
ضعیف جامعه اســت. آنقدر با این خوراکی خوشمزه می شود غذاهای مختلف 
درست کرده که همیشه مورد استفاده آنهایی بوده که نمی توانند یخچال خود 
را از گوشــت و مرغ پر کنند. حالا با این افزایش قیمت، ســبد زندگی ندارها 
از ســیب زمینی هم خالی می شود. طبقه متوسط و زیر خط فقر در ایران که 
به خاطر تورم و گرانی، هر روز ســفره زندگی شــان کوچک تر می شــود، باید 
چــه کنند؟ دیگر حتی بخشــی  از مردم نمی توانند به ســیب زمینی نزدیگ 
شوند. سیب زمینی که در جنگ جهانی، جان مردمان شوروی را نجات داد و 
اجازه نداد آنها در اثر جنگ و قحطی جان خود به واســطه گرسنگی از دست 
بدهند. اگر یادتان باشــد، آنقدر ســیب زمینی در دسترس و ارزان بود که در 
انتخابات ریاست جمهوری ســال 88، به صورت رایگان گونی، گونی به مردم 
اهدا می شــود. حالا همان ســیب زمینی کم کم در حال تبدیل شدن به یک 
خوردنی لاکچری اســت. مســئولان محترم لطفا فکری به حال زندگی مردم 
کنید. نمی شــود اجناس همین طور به ســرعت نور بالا بروند و مردم فقط با 
حســرت آن ها را نگاه کنند! سری به بازار بزنید. گوش و مرغ که کم کم برای 
برخی تبدیل به آرزو می شــود. برنج هم که قربانش بشــوم هر روز گران تر از 
دیروز اســت و حالا هم که ســیب زمینی قیمت طلا را پیدا کرده است. واقعا 
کاش خود را جای سرپرست خانواده ای می گذاشتید که مجبور است با چندر 
غاز، خرج یک زندگی را بدهد. مردم سیب زمینی، تخم مرغ و نان نخورند، چه 
بخورند؟ کاش حداقل سیب زمینی را برای مردم بگذارید. بعضی از خوراکی ها 
را نمی شــود از زندگی مردم حذف کرد و سیب زمینی یکی از آنهاست. واقعا 
برخی اگر نتوانند ســیب زمینی بخرند، یعنــی نمی توانند هیچ چیز دیگری 
بخرند. یک کالا ی ارزان در بازار نشان دهید که بشود با آن یک ماه به لطایف 
الحیل و با انواع مختلف غذا پخت تا صدای بچه های در نیاید. قیمت گوشــت، 
مرغ، برنج و ... را نمی توانید نگه دارید، حداقل ســیب زمینی و نان را کنترل 

کنید تا یک حداقلی برای مردم باقی بماند.

منبع: خبرآنلاین

نگاه

همتی به رئیسی: 
رسانه های تحت امر خود را 

از رفتارهای دروغین برحذر دارید 
عبدالناصر همتی، رئیس سابق بانک مرکزی در توئیتی در واکنش به خبری 
که از ســوی خبرگزاری دولت منتشر شده بود نوشت: رسانه های تحت امر خود 
را از رفتارهای دروغین برحذر دارید؛ وضع شاخص های کلان اقتصادی در ۶ ماه 

گذشته، قابل توجیه نیست. 
همتی در توئیتی در این باره نوشــت:  به آقای رئیس جمهور توصیه می کنم 
رسانه های تحت امر خود را از چنین رفتارها و هشتگ  سازی های دروغین برحذر 
دارد. این فقط یک نمونه از دهها موردتوهین و دروغ آنها علیه من،درهمین مدت 
کوتاه است. این روش ها دیگر جواب نمی دهد. وضع شاخص های کلان اقتصادی 
درشــش ماه گذشته اینگونه قابل توجیه نیست.  گفتنی است که چندی پیش 
روزنامه ایران در پی انتقادات همتی در گزارشی  از او با عنوان سلطان چاپ پول 

نام برده بود.

دستگیری یکی از اعضای گروهک تروریستی تندر
یکی از اعضای گروهک ترویستی تندر از سوی سربازان گمنام امام زمان)عج( 
دستگیر شد.  به گزارش ایسنا، یک مقام امنیتی با اعلام این خبر نام فرد دستگیر 
شــده را ماسماتوس اعلام کرد. ماســماتوس که نفر دوم شاخه نظامی گروهک 
تروریستی تندر است اولین فردی بود که ترور شهید علی محمدی را در سایت 
خود اعــلام کرد.  پیش از این نیز جمشــید شــارمهد از چهره های اصلی این 
گروهک تروریسی دستگیر و در انتظار محاکمه است. اولین عملیات تروریستی 
گروهک تندر در ایران در ۲۴ فروردین۱۳8۷ در شــیراز بود که طی آن عوامل 
تروریست این گروهک با کارگذاشتن یک بمب 8 پوندی میان عزاداران حسینیۀ 
شــهدا متعلق به کانون رهپویان وصال شیراز باعث به  شهادت  رسیدن ۱۴ تن و 
مجروحیت ۲۰۰ تن دیگر شدند. در اقدامی دیگر این گروهک تروریستی که در 
یکی از هتل های تهران مشــغول ساخت بمب بودند، بر اثر انفجار و آتش سوزی 
موقعیتشان لو می رود و توسط نیروهای امنیتی دستگیر می شوند. دومین عملیات 
تروریستی این گروهک در روز ۳۰ خرداد ۱۳88 در حرم حضرت امام خمینی)ره( 
صورت گرفت که البته فرد بمب گذار موفق به واردکردن محمولۀ انفجاری به حرم 
حضرت امام )ره( نشد و بمب را مقابل کفشداری حرم منفجر کرد که بر اثر انفجار 
آن 8 تن از هم وطنان مجروح شدند. انفجار مقابل منزل امام جمعه نهاوند در ۲۴ 
دی ۱۳88 از دیگر اقدامات تروریســتی این گروهک است. این گروهک در ترور 
شهید مسعود علی محمدی از دانشمندان صنعت هسته ای کشور نیز نقش داشت. 
گروهک تروریستی تندر طی برنامه ریزی های صورت  گرفته توسط سرویس های 
اطلاعاتی غربی به دنبال عملیات تروریســتی شیمیایی و میکروبی در نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران و عملیات تروریستی در کنسول گری روسیه در رشت نیز 
بود اما با هوشیاری نیروهای امنیتی موفقیتی به دست نیاورد. از دیگر طرح های 
تروریســتی ناموفق این گروهک تروریســتی می توان به طرح انفجار مخازن و 
خطوط انتقال نفت در بندر گنــاوه، بمب گذاری در حرم حضرت معصومه)س( 
و مجلس شورای اسلامی اشاره کرد که این طرح ها نیز عقیم ماند و اجرایی نشد.

تکذیب نامه منتسب به دادستان سابق تهران 
درباره فیلترینگ

دادگستری کل استان تهران، نامه منتســب به دادستان سابق تهران درباره 
فیلترینگ شــبکه های اجتماعی را تکذیب کرد و آن را جعلی خواند. به گزارش 
ایســنا، در پی طرح ادعاهایی مبنی بر نامه دادســتان سابق تهران درخصوص 
فیلترینگ شــبکه های اجتماعی در برخی رسانه های خارجی و فضای مجازی، 

دادگستری کل استان تهران ضمن تکذیب این موضوع، اطلاعیه ای صادر کرد.
متن این اطلاعیه به شرح زیر است:

»نظر به قرار گرفتن در چهل و ســومین دهــه مبارک فجر و مطلع پیروزی 
آزادی و آزادگی بر ظلم و طاغوت، جریان تروریســتی نفاق با پشتیبانی غرب و 
با هدف ایجاد بدبینی در میان اقشــار مختلف ملت شریف ایران اسلامی نسبت 
به دســتگاه قضایی اقدام به انتشار برخی اســناد جعلی در خصوص فیلترینگ 
شــبکه های اجتماعی و انتســاب این اسناد دروغین به دادســتان سابق تهران 
کرده است. بر این اســاس؛ تمامی اسناد فوق الذکر که به دادگستری کل استان 
تهران و دادستان سابق تهران منتسب شده، جعلی بوده و انتساب آن به دستگاه 
قضایی تکذیب می شــود. بنابر این اطلاعیه؛ یادآور می شود که دستگاه قضایی و 
به تبع آن دادســتانی بر اساس قانون اساسی و اسناد بالادستی در دوره »تحول 
و تعالی« همواره پاســدار آزادی های مشــروع بوده و در ایــن زمینه از تمامی 

ظرفیت های خود استفاده می کند.«

5 درصد سهام تصاحب شده پتروشیمی باختر 
به دولت بازگشت

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس از رای قطعی دادگاه برای بازگردانده  شدن 
پنج درصد ســهام تصاحب شده پتروشیمی باختر از بخش خصوصی به دولت و 
۷۰۰ میلیون دلار دیگر بــه بیت المال خبر داد. جلال محمودزاده در گفت و گو 
با ایســنا، در خصوص آخرین وضعیت رسیدگی به طرح تحقیق و تفحص از این 
مجموعه پتروشیمی گفت: براساس حکم صادره از سوی شعبه ۵۵ دادگاه عمومی 
حقوقی تهران و به موجب رای قطعی شعبه ۳ دادگاه تجدیدنظر استان تهران و 
طبق تصمیم نهایی مرجع صالح قضایی، بیش از پنج درصد سهام تصاحب شده 
پتروشیمی باختر توسط بخش خصوصی به بخش های دولتی و عمومی اعاده و 

افزون بر ۷۰۰ میلیون دلار به بیت المال بازگردانده شد.
رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس عنوان کرد: روند رسیدگی به این پرونده 
در مراحل آخر خود قرار دارد که به زودی تکمیل شده و در صحن علنی مجلس 

به سمع و نظر نمایندگان خواهد رسید.

اخبار کوتاه


